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قائم پناه:
بانک ها باید از بنگاه داری پرهیز کنند

محمدجعفر قائم پناه گفت: امروز در جنگ اقتصادی هســتیم که هدفش فقیر 
کردن مردم و افزایش بیکاری در کشــور و در نهایت ایجاد نارضایتی در جامعه 
اســت. محمدجعفر قائم پناه در مراســم تودیع و معارفه سرپرست مدیرعامل 
صندوق کارآفرینی امید با بیان اینکه در شــرایط امروز مشــکلات معیشتی و 
اقتصادی برای مردم چالش برانگیز اســت، اظهار کرد: در یک جنگ اقتصادی 
هستیم که گریبانگیر ماست. در داخل باید موانع رشد تولید و سرمایه گذاری را 
از بین ببریم و این وظیفه دولت است که با این اقدامات خلق ثروت کند وگرنه 
توزیع فقر هنر نیست. باید مردم را به سمتی برد که تولید ثروت کنند و دولت 

نیز فضایی فراهم کند که رشد تولید و سرمایه را به همراه داشته باشد.
بــه روایت ایســنا، وی تاکید کرد: تــلاش کنیم تا زمینه ایجاد اشــتغال را با 
سرمایه گذاری های خرد فراهم سازیم. سرمایه گذاری خرد و کلان را باید توامان 
در نظر داشــته باشیم و البته به سرمایه گذاری خرد نیز اهمیت ویژه ای دهیم؛ 

چرا که سریع تر به نتیجه می رسد و می تواند ایجاد اشتغال کند.
معاون اجرایی رئیس جمهوری یادآور شد: بانک ها نیز باید از بنگاه داری پرهیز 
کنند. فکر نمی کنم در هیچ جای دنیا بنگاه داری بانک ها انجام شود. امیدواریم 

بانک ها در همین راستا از بنگاه داری پرهیز کنند.
قائم پناه با بیان اینکه باید تلاش کنیم ســرمایه گذاری و کارآفرینی در جامعه به 
عنوان ارزش شــناخته شود، تصریح کرد: نباید تفکرات کمونیستی را در کشور 
رواج دهیم. سرمایه گذاران امروز ارزشی کمتر از آنانی ندارند که در دفاع مقدس 
جان خود را به میدان آوردند. وی ادامه داد: امروز در جنگ اقتصادی هستیم که 
هدفش فقیر کردن مردم و افزایش بیکاری در کشور و در نهایت ایجاد نارضایتی 
در جامعه است. پس هرکس بتواند برخلاف خواسته دشمن و آنچه که در جامعه 
به فقر و بیکاری می انجامد عمل کند و در این جنگ اقتصادی کمکی به اقتصاد 
کشــور کند را باید ارزشــمند بدانیم. معاون اجرایی رئیس جمهوری یادآور شد: 
سرمایه دار را ارزشمند تلقی کنیم. همه سرمایه داران را مفسد نبینیم. ممکن است 
در هر قشــری افرادی باشند که به سمت فساد بروند اما نمی توان همه افراد آن 
قشر را چنین دید. ما باید ارزش سرمایه گذار و کارآفرین را در جامعه بالا ببریم. 
قائم پناه گفت: این جوی که ایجاد می شود که اگر یک بنگاه به بخش خصوصی 
داده می شود درباره این امر مخالفت صورت می گیرد، باید عوض شود و فرهنگ 
تازه ای ایجاد کنیم. رشد اقتصادی لازمه اش کمک به کارآفرینی تولید و کاهش 
نرخ بیکاری و ایجاد اشتغال است. وی ادامه داد: باید هم اشتغالزایی را در سطح 
خرد و هم در ســطح کلان پیگیری کنیم و کاهش فقر و بیکاری را دنبال کنیم 
که رضایت مردم است و بدانیم رضایت مردم به رضایت جامعه از جمهوری اسلا 
منجر می شــود و هرچه مردم رضایتمندی بیشتری داشته باشند و عزت مردم 

هرچه بیشتر حفظ شود عزت نظام نیز بیشتر خواهد شد.

دولت

آخرین وضعیت قانون حجاب
به روایت دادستان کل کشور

دادســتان کل کشــور با بیان اینکه قانون حجاب در مرحله ابلاغ است، گفت: 
نباید بگذاریم که مســئله عفاف و حجاب سیاسی شود ولی در چند وقت اخیر 
عده ای سعی کردند این قانون را سیاسی کنند. به گزارش تسنیم، حجت الاسلام 
و المســلمین محمد موحدی دادستان کل کشور ظهر امروز در مراسم تودیع 
و معارفه رئیس کل دادگســتری گیلان در سالن اجتماعات دادگستری گیلان 
با اشــاره به نقش ویژه قوه مجریه در برخورد با تغییر کاربری غیرمجاز اراضی 
کشــاورزی اظهار کرد: لزومی ندارد حتماً برای شهرستان های شرق گیلان و 
مازندران فرماندارانی بومی و از همان منطقه انتخاب شــوند، زیرا بومی بودن 
ممکن اســت باعث ایجاد مشــکلاتی در حوزه های مختلف شــود؛ از این رو 
درخواست دارم استانداران در انتخاب مدیران خود به این مسئله توجه کنند. 

وی با تکلیف به رئیس کل دادگستری گیلان درباره ورود جدی به مسئله تخلف 
برخی از دهیاران و عضو شورای دهیاری گفت: بعضاً شاهدیم که دهیاران و عضو 
شوراهای دهیاری متأسفانه تخلفات در حوزه ساخت وسازی غیرمجاز در اراضی 
کشــاورزی را گزارش نمی دهند، لذا قوه قضاییه و دادگستری باید در صورت 

صحت داشتن این مسئله به آن وجود جدی کند. 
دادستان کل کشور با بیان اینکه قانون حجاب تصویب شده و در مرحله ابلاغ 
است، افزود: نباید بگذاریم که مسئله عفاف و حجاب سیاسی شود، زیرا این امر 
مختص به جمهوری اسلامی نبوده و یک امر دینی و قرآنی است، ولی در چند 
وقت اخیر عده ای سعی کردند این قانون را سیاسی کنند.  موحدی با تأکید بر 
لزوم توجه به نظارت برای اجرای قانون جهش تولید و مســکن در استان های 
کشــور و از جمله گیلان بیان کرد: در برخی از استان ها در حوزه اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن با ضعف های جدی مواجه هستیم که دلیلش عدم نظارت 
دســتگاه های نظارتی واهمال کاری برخی ازمسئولانن است.  وی با بیان اینکه 
رعایت قانون از مولفه های نظم عمومی اســت و بایــد اطاعت محض از قانون 
در دستور کار همگان باشــد، گفت: در جمهوری اسلامی قانون حاکم است و 

هیچ کس نمی تواند در برابر امر قانون و دستورات قانونی سرپیچی کند. 

قوه قضائیه خبر داد
مسدودسازی 333 صفحه اینستاگرامی

۳۳۳ صفحه اینســتاگرامی که اقدام به انتشــار تصاویــر و فیلم های بیماران 
می کردند، توسط اداره نظارت بر درمان مرکز نظارت و اعتباربخشی امور درمان 
معاونت درمان وزارت بهداشــت به حوزه قضایی و انتظامی معرفی و اقدامات 

نسبت به مسدودسازی این صفحات انجام شده است.
به گزارش ایلنا به نقل از مرکز رســانه قوه قضاییه، اخیرا انتشار اسناد و اسرار 
مربوط به بیماران در صفحه برخی از پزشــکان و کلینیک ها بسیار زیاد شده و 
حریم خصوصی بیماران را خدشــه دار کرده است. مطابق رویه های موجود در 
نظام سلامت کشور، هرگونه اشتراک گذاری محتوای تصاویر و فیلم مربوط به 
بیماران در صفحات مجازی پزشکان نقض حقوق بیماران محسوب می شود و 
مغایر حریم خصوصی افراد اســت. همچنین براساس ماده ۶۴۸ قانون مجازات 
اســلامی هرگونه افشای اطلاعات توســط اطبا، جراحان، ماماها، فروشندگان 
دارو و کلیه کســانی که به واســطه شغل و یا حرفه خود محرم اسرار می شود، 
جرم انگاری شــده است و مشمول مجازات است. در همین رابطه تاکنون ۳۳۳ 
صفحه اینســتاگرامی که اقدام به انتشار تصاویر و فیلم های بیماران می کردند، 
توســط اداره نظارت بر درمان مرکز نظارت و اعتباربخشی امور درمان معاونت 
درمان وزارت بهداشــت به حوزه قضایی و انتظامی معرفی و اقدامات نسبت به 
مسدودســازی این صفحات و قطع ارتباط متخلفین با بیماران در معاونت امور 

فضای مجازی دادستانی کل کشور انجام شده است.

عدلیه

اوکراین آوردگاه نظام غرب و شرق
ادامه از صفحه 1

 Liberal از یک طــرف خاک اوکراین جبهه دفاعی نظــم  بین المللی لیبرال
International Order )LIO( بــه رهبری ایــالات متحده و با همکاری 
نهادهای سیاســی چون اتحادیه اروپا و نهادهــای نظامی – امنیتی چون ناتو 
اســت که در برابر جبهه شــرق به رهبری چین و روسیه که هم اکنون جبهه 
منطقــه ای ضد نظم غیر لیبرال Illiberal Counter-Order را نمایندگی 
می کنند و با تاســیس نهادهایی چون بانک ســرمایه گذاری زیربنایی آسیایی 
Asian Infrastructure and Investment Bank )AIIB( و پــروژه 
یک کمربند، یک جاده One Belt One Road )OBOR( در صدد هستند 
که در آینده این تلاش های منطقه ای به نهادسازی های بیشتر و تاسیس رژیم 
 Illiberal بین المللی مستقل و در نهایت به تاسیس نظم  بین المللی ضد لیبرال 
International Order )IIO(   متناسب با فلسفه و اندیشه سیاسی شرقی 
منجر شد. لذا جنگ اوکراین، جنگ دو کشور با هم نیست. بلکه اوکراین خط 
مقدم و محل نزاع دو سیستم حکمرانی است. سیستم حکمرانی در حال نضُج 
و تکامل غیرلیبرال شرقی و سیستم حکمرانی لیبرال غربی و اشتباه زلنسکی و 
هیأت حاکمه اوکراین این بود که بواسطه بی تجربگی و عدم مهارت در سیاست 
ورزی، از دریافت این نکته عاجز ماندند و به وعده وعیدهای غرب فریفته شده 
و گمان بردند، تهاجم نظامی روسیه تنها منجر به جنگی بین روسیه و اوکراین 

خواهد شد که با پشتیبانی غرب به زودی پایان خواهد یافت.
در نتیجه، تا زمانی که فی مابین این دو سیستم حکمرانی، مصالحه ای صورت 
نگیــرد؛ خاک اوکراین همچنان محل منازعه این دو نظم ضد لیبرال و لیبرال 

باقی خواهد بود و در آتش جنگ خواهد سوخت.

یادداشت

عباس زاده مشکینی:
رژیم صهیونیستی در قد و اندازه  حمله 

به خاک ایران نیست
محمود عباس زاده مشکینی عضو سابق کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: 
رژیم صهیونیســتی در قد و اندازه ای نیست که بخواهد به 

خاک جمهوری اسلامی ایران تجاوز کند.
به گــزارش خبرگــزاری خبرآنلاین، محمــود عباس زاده 
مشکینی با اشــاره به حق مشروع جمهوری اسلامی ایران 
برای پاســخ به حمله احتمالی رژیم صهیونیستی به ایران، 
بیان کرد: از چندین دهه پیش که با سیاســت آشنا شدم 
به این نتیجه رســیدم که اصلا اسرائیل نگویم بلکه بگویم 
غرب یا آمریکا. چند سال پیش نیز هنری کیسینجر تاکید 
و اعلام کرد اسرائیل ناو جنگی آمریکا در منطقه خاورمیانه 
است. اسرائیل از هیچ منظری ظرفیت و قدرت لازم را برای 

تعدی به تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران ندارد. 
به گزارش ایســنا، وی اظهار کرد: درســت است که رژیم 
صهیونیستی را به کلاهک هسته ای مجهز کردند و آنجا را 
انبار باروت کردند، اما شما بهترین سلاح را به یک کودک 
دهیــد، توان کار کردن با آن را ندارد. رژیم صهیونیســتی 
در قد و اندازه ای نیســت که بخواهــد به خاک جمهوری 
اســلامی ایران تجاوز کند. اگر چنیــن اقدامی کند از نگاه 
بنده مستقیما مسئولیت این حمله احتمالی به آمریکا باز 

می گردد.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: 
طرف حساب ما در صورت حمله احتمالی رژیم صهیونیستی 
به جمهوری اسلامی ایران، آمریکا خواهد بود. درست است 
که آمریکایی ها خود را قدرت برتر جهان می دانند اما باید 
به این واقعیت توجه داشــت که درخــت بزرگ نیز آفت 
های بیشتری دارد. پیکر بزرگ نیز آفت بیشتری دارد. اگر 
آمریکایی ها چنین خطایی کنند تمام منافع و پایگاه آمریکا 
در سراسر دنیا زیر تیغ تهدید جمهوری اسلامی ایران قرار 
می گیرد. عباس زاده مشــکینی تاکید کــرد: بعید می دانم 
آمریکایی ها در آستانه برگزاری انتخابات ریاست جمهوری 
خود این ریسک را بپذیرند. از سوی دیگر ما باید در داخل 
کشور برای ایجاد رفاه، توسعه و پیشرفت کشور و تقویت و 
ترمیم سرمایه اجتماعی کار کنیم. ما باید روی مهم ترین 
منشا قدرت که مردم هستند کار کنیم. کشور ما از حیث 
سخت افزار و نرم افزار بسیار قدرتمند بوده و مردمی وطن 
پرست دارد. کشور ما ظرفیت تبدیل شدن به قدرت جهانی 
را دارد به شرط اینکه با عقلانیت کامل از نعمت های الهی 

که به ما داده شده است استفاده کنیم.

آیت الله جنتی:
امروز ایران اسلامی تعیین کننده 
معادلات جدید در منطقه و جهان 

است
دبیر شورای نگهبان گفت: امروز ایران اسلامی تعیین کننده 
معادلات جدید در منطقه و جهان اســت. فرزندان رشید 
ایران اســلامی در سخت ترین شــرایط و در وضعیتی که 
صدام از سوی کشورهای غربی و شرقی حمایت سیاسی، 
نظامی، اطلاعاتی و از سوی برخی دولت های عربی تأمین 
مالی می شــد، اجازه ندادند وجبی از خاک کشورمان در 

اشغال دشمن باقی بماند و برای وطن جانفشانی کردند.
به گزارش ایلنا، آیت الله احمد جنتی دبیر شورای نگهبان 
در ابتدای جلسه امروز )چهارشــنبه ۲ آبان ۱۴۰۳( این 
شورا به جنایت های رژیم صهیونیستی اشاره کرد و گفت: 
جنایات غیرانســانی رژیم غیرقانونی صهیونیستی در غزه 
و لبنان، ظلمی اســت که امروز هیچ انسان آزاده ای نباید 

نسبت به آن بی تفاوت باشد.
وی افزود: رفتار غیرعقلانی و غیرانسانی این روزهای رژیم 
صهیونیســتی، دست و پا زدن غریقی است که چیزی به 
پایان عمرش باقی نمانده اســت و کاری هم برای نجات 

خود از دستش برنمی آید.
دبیر شورای نگهبان در خصوص شهید سنوار رئیس دفتر 
سیاسی جنبش حماس هم اظهار داشت: ترور مجاهدانی 
مانند یحیی ســنوار نه تنها تغییری در شکســت حتمی 
رژیم غاصب صهیونیســتی ایجاد نخواهد کرد، بلکه این 
شکســت را ســخت تر هم خواهد کرد. با شهادت یحیی 
سنوار قهرمان ها متولد خواهند شد. داستان زندگی آن ها 

و شهادت شان، حماسه های قهرمان ساز جبهه حق است.
وی همچنین با گرامیداشــت ســالروز رحلــت آیت الله 
مهدوی کنــی عنوان کرد: ایشــان عمــر پربرکت خود را 
مخلصانه در خدمت به اسلام و نظام اسلامی صرف کردند 
و در جایگاه هــای مهمی نقش آفریــن بودند که از جمله 
آن ها عضویت در شــورای نگهبان بود. نتایج ماندگار این 

خدمات، باقیات الصالحات این بزرگوار است.
آیت الله جنتی در پایان در رابطه با ادعاهای تکراری برخی 
دولت هــا در خصوص جزایر ســه گانه ایرانی عنوان کرد: 
جزایر بوموسی و تنب بزرگ و کوچک از دیرباز جزو خاک 
ایران بوده و جمهوری اســلامی ایران طبق اصل ۹ قانون 

اساسی حافظ تمامیت ارضی اش خواهد بود.
وی با یادآوری حوادث تاســف باری کــه در دوران قاجار 
و پهلوی موجب جدایی بخشــی از خاک کشورمان شد، 
گفت: امروز ایران اسلامی تعیین کننده معادلات جدید در 

منطقه و جهان است. 
فرزندان رشــید ایران اسلامی در ســخت ترین شرایط و 
در وضعیتی که صدام از ســوی کشورهای غربی و شرقی 
حمایت سیاســی، نظامــی، اطلاعاتی و از ســوی برخی 
دولت های عربی تأمین مالی می شد، اجازه ندادند وجبی 
از خاک کشــورمان در اشغال دشــمن باقی بماند و برای 

وطن جانفشانی کردند.

نماینده سیاهکل:
متناسب سازی حقوق بازنشستگان 

هرچه زودتر اجرایی شود
نماینده مردم ســیاهکل و لاهیجان در مجلس شــورای 
اســلامی گفت: متناسب سازی حقوق بازنشستگان هرچه 

زودتر اجرایی شود.
بــه گزارش ایلنا، ســلمان زارع در جلســه علنــی دیروز 
)چهارشنبه( مجلس شورای اسلامی گفت:از آقای پزشکیان 
می خواهم متناسب سازی حقوق بازنشستگان هرچه زودتر 
اجرایی گردد و به کانون های بازنشســتگان در لاهیجان و 
سیاهکل که در اماکن استیجاری و نامناسب حضور دارند، 
توجه شــود. همچنین به داد نیروهای شرکتی در ادارات و 
نهادها که ســال ها بلاتکلیف هستند، برسند. این نماینده 
مجلس ادامه داد: دولت محترم به وضعیت فرهنگیان کشور 
رسیدگی کنید. پیش دبستانی و غیرانتفاعی را از بلاتکلیفی 
در بیاورید چون هر کدام ۱۰ الی ۱۵ ســال از عمر خود را 
در این راه سپری نموده اند. آقای وزیر اجازه ندهید به خاطر 

کمبود معلم مدارس روستایی تعطیل شود.

رویداد

شورای نگهبان

مجلس

عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه 
علمیه قم گفت:  این ســخن که گفتند 
برای رســیدن به آرمان الهی اگر نصف 
عالم هم کشته شوند، می ارزد با منطق 
قرآن کریم و سیره پیامبر مخالف است 
و منشا آن هم در یک تفکر ضدفرهنگ 

اسلامی و معارف قرآنی است.
آیت الله ســید محمدعلی ایازی عضو مجمع 
مدرســین و محققیــن حــوزه علمیه قم 
در گفت وگــو بــا ایلنا، در ارزیابی ســخنان 
حجت الاسلام و المسلمین سیدمحمدمهدی 
میرباقری که گفتند »برای رسیدن به آرمان 
الهی اگر نصف عالم هم کشته شوند، اشکالی 
نــدارد« و اینکــه آیا این اندیشــه و تفکر با 
فرهنگ قرآن کریم و ســیره پیامبر موافقت 
دارد یــا نه؟ گفت: به نظر ما این تفکر هرگز 
با اندیشــه اسلامی ســازگاری ندارد. یعنی 
قرآن کریم، جان انسان ها را بسیار با اهمیت 
می شــمارد. معتقد اســت مرگ یک نفر در 
نظام هستی بدون استحقاق مانند مرگ همه 
جامعه است. حالا ما چه چیزی داشته باشیم 
کــه بخواهیم به راحتی آن را برای دیگران و 
کل بشــریت تجویز کنیم. قرآن کریم بارها 
ســخن از مذمت قتل کرده و جهاد اسلامی 
برای کشورگشــایی و مهمیزکشیدن مردم 
نیســت. بنابر تحقیق میدانی آقای پرفسور 
حمیــدالله در کتاب »جنگ هــای پیامبر« 
پیامبــر)ص( در  ۲۷ ســریه و ۹ غزوه فقط 
۱۵۳ نفر کشته شــدند. با توجه به آنکه آن 

جنگ هــا، دفاعی و تحمیلی بوده و مدینه را 
تهدید می کردند، و به آنان حمله می کردند، 
تمام سعی پیامبر )ص( این بود که جنگ ها با 

حداقل تلفات همراه باشد.
وی افــزود: قصه عاشــورا اینطــور نبود که 
امام حســین ) ع( می خواســت جنگ کند. 
اتفاقا امام حســین )ع( به دنبال آن بود که 
جنگی درنگیرد. آن حضرت اعتراض داشت 
که می خواستند او را با ذلت تسلیم کنند یا 
کشــته شود. اما امام حسین )ع( تمام تلاش 
خود را کرد که جنگــی رخ ندهد. این طور 
نیســت که بگوییم یک تفکر و فکری داریم 
کــه باید در عالم بدون حق انتخاب و اختیار 
افراد اجازه داریم در حق دیگران اعمال کنیم 

هرچند که مردم کشته شوند.
وی ادامه داد: در واقعه حره پس از شــهادت 
امام حســین گروهی خدمــت حضرت امام 
ســجاد )ع( رســیدند گفتند آیا شما اجازه 
می دهید ما در مقابل لشــگر یزید بایستیم، 
مقاومت کرده و بجنگیم؟ که امام سجاد )ع( 
فرمودند کاری که شــما می کنید باعث قتل 
و کشــتار مردم بی گناه می شود. لذا خیلی 
از کســانی که می خواهند بگویند ما برویم 
بجنگیــم و نتیجه هرطور شــد، این طوری 

نیست بلکه منطق دارد.
وی تصریــح کرد:  منطق عقلائی که اگر این 
کار باعــث خون ریزی مردم بیگناه شــود و 
یا منجر به شکســت بشود، جنگ عقلائی و 
منطقی نیست. در هر مبارزه ای باید شرایط 

و موقعیت آن ســنجیده و سپس کار انجام 
شود. بنابراین این طور نیست که بگویم مردم 
کشته شوند زیرا ما می خواهیم به هرقیمتی 

به مقصدمان برسیم. این اصلا معنا ندارد.
وی افــزود: قــرآن کریم هم پــس از آنکه 
مســلمانان شــرایط دفاع منطقی و معقول 
داشــتند آیه نازل شد: » أذُِنَ للَِّذِینَ یقَُتٰلَُونَ 
بأِنَهَُّمۡ ظُلمُِواْۚ « یعنی الان به شما اجازه داده 
می شود. در موارد دیگر باز می گوید به همان 
اندازه که آن ها ســتم کردند شما حق دفاع 
دارید. بنابراین اینطور نیست که ما به قیمت 
از بین رفتن سرمایه های ملی، نابودی اقتصاد 
و توسعه کشور، فقیر و ضعیف کردن مردم و 
کشته شدن افراد بی گناه جایز باشد حتی از 

خودمان دفاع کنیم. 
وی افزود: به همین دلیل همه ائمه معصومین 
که شــرایط دشوار را می دانستند امام حسن 
مجتبی، امام حسین در دولت معاویه و امام 
باقر و امام صادق نمی خواستند به هرقیمت، 
و به هرشکلی کار را انجام دهند و افراد کشته 
شــوند. یا افراد بدون حق انتخاب خودشان 
بروند و کشته شوند. بنابراین این سخن  که 
گفتند »برای رسیدن به آرمان الهی اگر نصف 
عالم هم کشته شوند، می ارزد« با منطق قرآن 
کریم و سیره پیامبر مخالف است و منشا آن 
هم در یک تفکر ضدفرهنگ اسلامی و معارف 
قرآنی است. وی تصریح کرد: چه کسی گفته 
چنیــن تفکری وجود دارد که انســان جان 
مردم را بذل و بخشش کرده و وضعیت کشور 

را به گروگان چنین نابسامانی دربیاورد. امروز 
شرایط فقر، فلاکت و عقب ماندگی ما نسبت 
به کشــورهای منطقه به شــکلی است که 
جامعه را ناراحت کرده است. چگونه کسانی 
که در رفاه زندگی می کنند به خودشان اجازه 
می دهند بــرای مردمی که برای اولویت های 
زندگی، غذا، دارو و مســکن با مشکل مواجه 
هســتند این چنین راحت نســخه بپیچند. 
ایــن نظریه، یک نوع بــزرگ خواهی  برای 
خود اســت که چون فکر می کند خود حق 
است، برای رســیدن به آن نقطه، حق دارد 

که اختیار، اراده و آرای دیگران را کنار بزند.
ایــازی گفت: اینکه انســان برای رســیدن 
به هــدف و آرمان خود، صبر، اســتقامت و 
پایمردی داشته باشد در این حرف مسئله ای 
نیســت. اما این صبر و مقاومت در قالب یک 
منطق برنامه ریزی شــده و محاسبه ای است 
که اســاس آن بر اساس انتخاب افراد و آرای 
مردم اســت. یعنی مردم برای رسیدن به آن 
موضوع، آن را بخواهند. اما اینکه کســی از 
طرف اکثریت مردم صحبت کند و ادعا کند 
که برای رسیدن به آرمان الهی اگر نصف عالم 
هم کشته شوند، می ارزد از کیسه خلیفه جان 

مردم را بخشیدن است. 
وی افــزود: به طور مثال ما در ســیره قرآن 
کریم یا پیامبــر )ص( چنین تفکری نداریم 
که کســی بیاید و از طرف مــردم تصمیم 
بگیرد. پیامبر )ص( تــا زمانی که مردم با او 
بیعــت نکردند رهبری آنــان را قبول نکرد. 
امیرالمونیــن تا زمانی که مــردم با او بیعت 
نکردند خلافت را قبول نکرد. بنابراین رضایت 
و آرای مردم خیلی مهم است. آیا مردمی که 
در این وضعیت اقتصادی و تحمل سختی ها 
زندگی می کنند آیا رضایت دادند که فردی 
از طرف آن ها بخواهد شــریان های اقتصادی 
را نابود کند؟  در کدام رفراندوم یا رای گیری 
مردم آمده اند که می خواهیم تحریم ها برای 
ما باشــد عقب ماندگی باشد و همینطور در 
وضعیت جنگی باشــیم؟  اگر مردم رای داده 
باشــند بله ایــن موضوع حق اســت. اما در 
کجا چنین موضوعی ثابت شده و در چنین 
وضعیتی مورد قبول و پذیرش اکثریت قرار 

گرفته است؟ 
مردم از این وضعیت فقر، بیکاری  و معیشت 

اقتصادی ناراحت هستند.
آیت الله ایازی در پاســخ به این سوال که چه 
راهــکاری برای مقابله و کنترل این افکار در 
فضای ملتهب امروز وجود دارد، گفت: در این 
زمینه آگاهی جامعه، و واکنش فرهیختگان 

می تواند بسیار مهم و حساس باشد.

مشــاور رهبر انقلاب گفت: شــهادت 
ضایعه ای  مقاومت  محــور  فرماندهان 
و  نابرابر  نتیجه جنگ  در  که  نیســت 
فاجعه آمیزی که رژیم اشغالگر قدس راه 

انداخته تاثیری بگذارد.
محمد مخبر در حاشــیه مراسم بزرگداشت 
شهید نیلفروشان در گفت وگو با ایلنا، درباره 
تاثیر شهادت برخی فرماندهان محور مقاومت 

در سرنوشت منطقه عنوان کرد: قطعا شهادت 
فرماندهان محور مقاومت یک ضایعه است اما 
ضایعه ای نیســت که در نتیجه جنگ نابرابر 
و فاجعه آمیزی که رژیم اشــغالگر قدس راه 

انداخته تاثیری بگذارد.
وی افزود: قطعا فلسطین و رزمندگان محور 
مقاومت و حــزب الله به لطــف الهی پیروز 

خواهند بود.

انتقاد آیت الله ایازی از اظهارات سید محمدمهدی میرباقری:

این تفکر، ضدفرهنگ اسلامی و معارف قرآنی است

مخبر مطرح کرد

شهادت فرماندهان محور مقاومت در نتیجه جنگ نابرابر رژیم اشغالگر قدس

نیکزاد خبر داد
اقدام شورای  عالی امنیت ملی درباره فضای مجازی 

انتقاد محمد مهاجری از رفع فیلترینگ:
وزیر ارتباطات اگر نمی تواند، تشریف ببرد

پنجمین حضور مسعود پزشکیان در مجلس علاوه بر اینکه با ارائه لایحه بودجه 
ســال آینده به مجلس همراه بود، یک خبر دیگر هم برای مردم داشــت؛ رفع 

فیلترینگ.
پزشــکیان در حاشــیه حضور خود در مجلس بر این نکته تاکید کرد که پایبند اظهارات 
خود پیرامون رفع فیلترینگ است و به نحوی که برای کسی سوءتفاهم پیش نیاید، با وزیر 

ارتباطات به دنبال این اقدام است.
نکته مهم در خبر پزشکیان این بود که او گفت در تفاهم با سایر نهادها به دنبال رفع فیلتر 
است. بعد از صحبت های رئیس جمهور درباره رفع فیلترینگ این پرسش مطرح می شود 
که در این قضیه مجلسی که برخی نمایندگان آن به دنبال طرح جدید فیلترینگ هستند، 

تا چه اندازه با دولت برای رفع فیلتر همراه است؟
در پاسخ به این پرسش »علی نیکزاد ثمرین«، نائب رئیس مجلس شورای اسلامی در گفتگو 
با خبرآنلاین به شناخت خود از پزشکیان اشاره می کند و می گوید؛ »پزشکیان بیش از همه 
پایبند به حفظ کیان خانواده است و از آن طررف هم نمی شود فضای مجازی را رها کرد.«

در ادامه گفتگوی خبرآنلاین با علی نیکزاد ثمرین، نائب رئیس مجلس شورای اسلامی را 
می خوانید:

آقای نیکزاد! رئیس جمهور اعلام کردند که به دنبال رفع فیلترینگ هستند، نگاه 
مجلس را در موضوع فیلترینگ نزدیک به دولت می بینید؟

آقای رئیس جمهور اینکار را انجام دهد. بهر حال ما هر چه در قانون وجود دارد را مدنظر 
قرار می دهیم. این قضیه در شــورای عالی امنیت ملی در حال بررســی است. در دنیا نیز 
کشورها هیچ وقت فضای مجازی را رها نکرده اند. بلکه محدودیت هایی گذاشته اند و در 
عین حال تجارت، تحصیل، اســتفاده علمی، بیزینس ها و مباحث مختلف راهبردی برای 

حیات اجتماعی را در نظر گرفتند. 
همه علاقمند هســتیم که از فضای مجازی و اینترنت نهایت استفاده را داشته باشیم اما 
کیان خانواده، کودکان معصوم و جوانان که باید با آمیزه دینی و الهی پرورش یابند را باید 

در نظر بگیریم.
بنابراین شــورای عالی امنیت در این زمینه در حال انجام اقداماتی اســت، اگر دوستان ما 
مسلط باشند و بتوانند کارهایی که در کشورهای دیگر توانستند انجام دهند و از اینترنت 
و فضای مجازی به عنوان ابزاری برای تحصیل، تدریس، بیزینس و پیشــرفت های علمی 

استفاده کنند، لذا از این منظر کسی مخالف این قضیه نیست.
اگر آقای پزشکیان در مورد فیلترینگ اصلاحیه تقدیم مجلس کند، نمایندگان تا 

چه اندازه با دولت همکاری می کنند؟
پزشــکیان قطع به یقین بیش از همه به کیان خانواده، مصونیت کودکان و دغدغه فکری 
نوجوانان اعتقاد دارد. معنی رفع فیلترینگ اگر به معنای رها بودن همه چیز باشــد، هیچ 
کــس نمی پذیرد و از آن طرف هیچ کس ابزاری که برای تحصیل، تدریس، علم، بیزینس، 
اســتفاده از فناوری های نوین و ارتباط با دنیا اســتفاده می شــود، را انکار نمی کند. همه 
می خواهند کیان خانواده و اصول اخلاقی و تربیتی رعایت شود. بنابراین باید همه توان را 
بگذاریم و از کسانی که در این رشته دارای تحصیلات هستند و متخصص و خبره این کار 

هستند استفاده کنیم. 
در حقیقت در همان کشورهای پیشرفته ای که شاید به اندازه ما کمتر به مباحث دینی، 
اخلاقی و انســانی کمتر باشــد و دین، اخلاق و انسانیت ما بیشــتر از آنها در عرصه های 
اجتماعــی نمود و بروز دارد، باید بتوانند این مضــرات را از بین ببرند و بتوانند از آنچه به 

جامعه انسانی فایده می رساند، استفاده کنند.
در مورد قانون عفاف و حجاب...

لایحه عفاف و حجاب تبدیل به قانون شــده، شــوررای نگهبان هم تایید کرده، انشــاالله 
مراحلش را طی خواهد کرد.

براساس آنچه سخنگوی کمیسیون فرهنگی گفته مجلس منتظر اصلاحیه ای از 
طرف دولت است، شما اطلاعی در این مورد دارید؟

خیر، من خبر ندارم.

یــک فعال رســانه ای اصولگرا با تأکید بر اینکه فیلتر کردنی کــه همه مردم بدون هیچ 
مزاحمت و زحمتی می توانند از طریق فیلترشــکن به آن وصل شوند فقط یک کار عبث 
و مســخره است، گفت: وقتی آقای پزشــکیان وعده می دهد که من فیلتر را بر می دارم 
و یکی از انگیزه ها و شــوق های مردم برای مشــارکت در انتخابات همین موضوع است، 
طبیعتا در افزایش ســرمایه اجتماعی تأثیر می گذارد. آقای پزشــکیان چه وعده ای داد؟ 
گفت نان را ارزان می کنم؟ بنزیــن را گران نمی کنم؟ چه وعده اقتصادی ای داد؟ تقریبا 
ایشان هیچ وعده ای به مردم نداده است. تنها وعده ای که داده و ملموس بود و این وعده 
در کوتاه مدت امکان عملیاتی شدن داشت، همین موضوع امکان برداشتن فیلترینگ بود.

مشروح گفت وگوی خبرنگار جماران با محمد مهاجری را در ادامه می خوانید:
آقای پزشــکیان در یک مصاحبه کوتاه تأکید داشت که دولت دارد در زمینه 
رفع فیلترینگ کار می کند و با مجلس و قوه قضائیه هم در این زمینه جلساتی 
داشــته اند. به نظر شما رفع فیلترینگ چه دستاوردهایی می تواند برای کشور 

داشته باشد؟
علما اصطلاحی دارند و می گویند، »فلان موضوع تصورش موجب تصدیق است«؛ یعنی 
آنقدر بدیهی اســت که نیازی به بحث کردن نــدارد. بحث رفع فیلترینگ هم این گونه 
اســت. یعنی واقعا جزء موضوعاتی اســت که اصلا نیاز به این ندارد که شما اثبات کنید 
فیلترینگ چیز بدی یا رفع فیلتر کردن کردن کار درســتی اســت. چون در حال حاضر 
فیلتر کردنی که همه مردم بدون هیچ مزاحمت و زحمتی می توانند از طریق فیلترشکن 

به آن وصل شوند، فقط یک کار عبث و مسخره است.
ممنوعیتــی ایجاد کنید که همه مردم به راحتی بتوانند آن را دور بزنند؛ کجای این کار 
عقلانی اســت؟! کدام آدم عاقلی می تواند قبول کند که این کار منطقی است؟! به همین 
دلیل صرف نظر از اینکه آقای پزشکیان هم در انتخابات قولش را داده، حتی اگر ایشان 
هــم وعده اش را نمی داد، به نظــرم حاکمیت ما باید به این نتیجه می رســید که رفتار 
پرهزینه ای مثل فیلتر کردن را هرچه زودتر تعطیل کنند. من این را قبول دارم که باید 
برای صیانت جامعه از موضوعات تهاجمی  که از ناحیه اینترنت می شود، فکری کرد. اما 

آن فکر قطعا به وسیله فیلتر کردن اتفاق نمی افتد.
به نظر شما رفع فیلترینگ چه تأثیری در افزایش سرمایه اجتماعی دارد؟

وقتی آقای پزشــکیان وعده می دهــد که من فیلتر را بر مــی دارم و یکی از انگیزه ها و 
شــوق های مردم برای مشــارکت در انتخابات همین موضوع اســت، طبیعتا در افزایش 

سرمایه اجتماعی تأثیر می گذارد.
 آقای پزشــکیان چه وعده ای داد؟ گفت نان را ارزان می کنم؟ بنزین را گران نمی کنم؟ 

چه وعده اقتصادی ای داد؟ 
تقریبا ایشــان هیچ وعده ای به مردم نداده اســت. تنها وعده ای که داده و ملموس بود و 
این وعده در کوتاه مدت امکان عملیاتی شــدن داشــت، همین موضوع امکان برداشتن 
فیلترینگ بود. به همین دلیل اگر آقای پزشکیان این کار را بکند، بسیاری از مردمی که 
به ایشان رأی داده اند، قطعا باورشان می شود رئیس جمهوری را انتخاب کرده اند که برای 

او مهم است عمل کردن وعده هایی که به مردم داده است.
تصور عمومی این بوده و هســت که رفع فیلتر با زدن یک دکمه انجام می شود 
ولی حدود سه ماه از آغاز به کار دولت گذشته و هنوز می گوید داریم روی این 

موضوع کار می کنیم. نظر شما در این خصوص چیست؟
من معتقدم واقعا با یک دکمه انجام می شود؛ مشروط به اینکه اراده اش در شخص آقای 

رئیس جمهور وجود داشته باشد.
 وقتــی رئیس جمهور صراحتا به مردم وعــده داده، وزیر ارتباطات حق ندارد خلاف آن 

عمل کند.
اگر وزیر ارتباطات نمی تواند، تشریف ببرد، آدم هایی هستند که جربزه داشته باشند و این 
کار را انجام بدهند. بعضی ها می گویند باید شورای عالی فضای مجازی مجوز صادر کند.
شــورای عالی فضای مجــازی مقابل وعده بزرگ، توان و قــدرت رئیس جمهور کاره ای 

نیست.


